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                                           březen  23 
 
Král Daniela oslovil: Vpravdě, váš Bůh je Bohem bohů a Pán králů.   
                                                                                                           Ek Dn2,47 
 
A odpovídaje král Danielovi, řekl: V pravdě, že Bůh váš jest Bůh bohů a 
Pán králů.          Kr Dn2,47 
 
 
Babylonský král Nebúkadnesar 
má sen. Obsah snu zná jen sám 
král. Aby zjistil pravost výkladu, 
svůj sen nikomu nesdělí.  Všichni 
věštci, kteří nedají správný 
výklad, budou potrestáni smrtí. 
Daniel se o tom dozví. Možná, že 
Bůh nebes a země králi 
Nebúkadnesarovi chce něco 
důležitého ukázat. 
 Daniel po audienci u krále 
odešel do svého domu. Jeho 
nabídka králi nebyla unáhlená, 
neboť rozvážně a uvážlivě vše 
zvážil. Pouští se na tenký led. 
Není v tomto opovážlivém činění 
sám. Má své druhy Chananjáše, 
Míšaela a Azarjáše. Čtyři 

mládenci, kterým nespadlo 
srdce do kalhot z mocného 
Nebúkadnesara. 
 Daniel prosí Boha nebes o 
slitování. Nejde mu o vyložení 
snu. Jde mu hlavně o záchranu 
svoji, jeho druhů a záchranu 
babylonských učenců. Daniel 
dobře ví, že vládcové světa nectí 
moc pravidla hry, které sami 
určují. A tak prosí spolu se svými 
mládenci. 
 V pravdě. V době 
alternativních pravd, v době 
polopravd a úmyslných 
dezinformací je těžké rozeznat, 
že někdo mluví v pravdě. Zde 
však nejde jen o nějakou pravdu, 
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kterou si lidé mezi sebou říkají. 
V příběhu o Danieli a Babylonu a 
jeho učenosti jde o to, kdo je 
nejen panovník země. To je nyní 
Nebúkadnezar; ale kdo je Bůh, 
panovník nebes, který se 
slitovává? 
 Tímto panovníkem 
Nebúkadnesar označil Boha 
bohů a Pána králů. No, to je 
pěkné. Je spoustu bohů a bůžků, 
pánu a králů. Kdo je ten jeden, 
ten v pravdě? Tedy ten pravý, 
který obsáhne nejen zemi – 
prostor, který obývají lidé, ale i 
nebesa, kde sídlí Boží sláva? 
 Odpověď najdeme 
v pokračování textu: kterýž 
zjevuje skryté věci, poněvadž jsi 
mohl vyjevit tajnou věc tuto. 
Tento Bůh bohů a Pán králů 

zasahuje do dějin. Není mrtvým 
bohem. Je Bohem, kterému 
nejsou lhostejní lidé. Není mu 
lhostejný pohanský král 
Nebúkadnesar, a proto mu ve 
snu ukazuje, čeho se má 
vyvarovat, aby obstál. Na 
modlitby Daniela a jeho druhů 
odpovídá, aby zjevil své slitování 
nad nimi a babylonskými učenci. 
Tedy Bůh bohů a Pán králů je ten, 
který s člověkem mluví a 
slitovává se. Bůh bohů a Pán 
králů Hospodin zasahuje do 
dějin, jak vládců a vládkyň, kteří 
nežijí v pravdě, ale zasahuje i do 
našich soukromých dějin, když 
prosíme za sebe a své druhy, za 
lidi, kteří jsou v ohrožení života. 
Tu se Bůh bohů a Pán králů 
slitovává a tvoří nové počátky. 

 
 
Dne 11. února se v našem sboru konala neformální schůzka Rad starších 
a členů sboru s hosty ze synodní rady tajemníkem M. Balcarem a A. 
Csukásem. Toto setkání svolala a připravila předsedkyně konventu a 
kurátorka pražského sboru E. Kejřová spolu s místokurátorem 
pražského sboru F. Lehovcem.  

Sešlo se nás kolem třiceti. Setkání bylo plánované jako celodenní 
rokování. Alena Vantová sejití zahájila krátkou pobožností.  

V dopoledních hodinách jsme se nejprve dozvěděli něco více o 
reorganizaci sborů. Tato reorganizace se potáhne až do roku 2027. 
Důvody této reorganizace nejsou pouze finanční a administrativní. 
Dozvěděli jsme se, že pro vedení církve je velmi důležitá živá sborová 
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společenství, která svou činností nějak bude ovlivňovat své 
sekularizované okolí. 
Harmonogram této transformace je naplánován tak, že do sejití Synodu 
letos v květnu budou projednány nejprve v komisích a potom Synodem 
návrhy jednotlivých seniorátů na plánovanou transformaci. Ještě není 
vše rozhodnuto s konečnou platností. Konečná podoba sborů, 
seniorátů i celé církve by měl být ukončena v roce 2027. Bylo nám znovu 
opakováno, že je na nás, zdali chceme setrvat v 
Ochranovském seniorátu nebo se začlenit svými sbory do seniorátů 
jiných. 

Diskutovali jsme o situaci v seniorátu a o našem personálním 
obsazení sborů, kdy nám scházejí faráři. Náš seniorát nemá svůj 
teologický dorost. Ti, kteří studovali za náš seniorát, bohužel buď odešli 
nebo ani nenastoupili do služby ochranovského seniorátu. 

Br. Balcar i br. Csukás pohovořili o možnostech, které naše sbory 
mohou využívat. Ať je to stavební fond JJ, různá grantová řízení, 
překlenovací půjčky, žádosti o snížení personálního fondu i o 
plánovaných podpůrných programech. 
 Na druhou stranu jsem se seznámili s funkcí regionálních sborů, 
sloučení sborů, které jsou poblíž, a možnostech doplňování faráře 
s výpomocným kazatelem. 
 Br. Csukás též slíbil, že návrh řádu Misijní provincie UF, kterou 
připravil br. senior O. Halama, dotvoří, aby byla v souladu s řády ČCE. 
Kdo bude chtít tento dokument číst, může jej požádat o jeho zaslání. 
 Po společném obědu jsme pokračovali v diskusi. Zabývali jsme se 
vyhledáváním vhodných kazatelů pro naše sbory. Padaly i návrhy na 
stipendijní program, abychom mohli mít svůj teologický dorost. Velmi 
jsme se zamýšleli nad misií, formování dětí v našich sborech, péčí o 
sborová společenství. 
 Kolem páté hodiny jsme se všichni rozjeli domů. Nevím jak kdo, 
ale myslím si, že toto sejití nebylo jen potřebné, ale i velmi inspirativní 
a povzbudivé. 

Ještě trochu o účasti sborů. Sešli jsme se ze sborů: Jablonce nad 
Nisou, Prahy, Turnova, Železného Brodu. Škoda, že některým ze 
seniorátu zabránily v této účasti nemoc či jiné povinnosti. 
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Dne 4. března se konal den misijní provincie 
 Neuplynul ani měsíc a my jsme se opět sešli v Milíčově kapli ke Dni 
misijní provincie. Opět byly zastoupeny sbory z Jablonce nad Nisou, 
Prahy, Rovenska, Turnova. Dopoledne studentská farářka na UK Jana 
Hofmannová nás seznámila nejen s dějinami liturgie, ale 
i s psychologickým působením rituálů. Liturgie jako hybná síla našeho 
náboženského vyjadřování nám dává zakusit jistotu v našem 
proměnlivém světě. Gesta, slova nás spojují s těmi, kteří nám víru 
v Ježíše Krista předali. Jana Hofmannová chápe nedělní bohoslužbu jako 
výsadu, kterou my jako křesťané máme. Vnímá ji jako jedinečnou 
slavnost, kdy oslavujeme zmrtvýchvstání Ježíše Krista. Abychom se cítili 
v tomto slavení bezpečně, potřebujeme liturgii, která nás vede, 
abychom na cestě slavení neklopýtli. Ježíš jako náš Pán stojí uprostřed 
nás, slouží nám svým životem i smrtí, z toho můžeme brát velký užitek. 
Naší odpovědí je služba Bohu a lidem, tedy jakási bohoslužba nejen 
nedělního dopoledne, ale i bohoslužba všedního dne.  
   
Dne 5. března Sborová Rada 
Konečně běh pražského sboru ukončila neděle, kdy jsme slavili společně 
Večeři Páně a po skončení bohoslužeb jsme zasedli k řádné Sborové 
radě. V březnovém dopisu uveřejňujeme zprávu kurátorky sboru a 
hospodářskou zprávu. V příštím dopisu podáme zprávu kazatelky 
a zprávu v rámci Kultury v Milíčově kapli a stavebních povolení ohledně 
dostavby v Malešicích. 
 
Milé sestry a milí bratři, 
 
 měla bych zrekapitulovat období uplynulé od poslední sborové 
rady. Poslední sborová rada se konala 20.3.2022. Od 1.4.2022 pak 
naše farářka nastoupila na 3 měsíční studijní volno a my jsme mohli 
trénovat, jaké by to bylo na neobsazeném sboru.  
 O sborový program v týdnu jsme se starali sami. Katecheze dětí se 
ujala sestra Kunecká, při biblických hodinách jsme si četli výklady 
podobenství Jiřího Mrázka, během pašijového týdnu jsme si vedení 
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pašijových hodin rozdělili mezi členy staršovstva. Dále probíhal 
mezigenerační klub v úterý dopoledne, i pravidelné schůze staršovstva.  

Na většinu nedělních bohoslužeb nám sestra farářka domluvila 
zastoupení z řad výpomocných kazatelů nebo kazatelů, kteří nemají 
svůj sbor nebo se mohli uvolnit. Jen zřídka bylo nutno sáhnout ke 
čteným bohoslužbám. Podobně se v loňském létě podařilo zajistit 
zástup i na léto během dovolené. Do jisté míry to bylo obohacení, 
protože každý kazatel přinášel jiné důrazy, často jsme i po bohoslužbách 
dlouho diskutovali při kávě. Každopádně se nám ale ulevilo, když se 
sestra farářka opět ujala svých povinností. 

 
 Významnější události sborového života za poslední rok:  
 
9.4. se konal velikonoční jarmark 
23.4. se naše sestry účastnily setkání sester OS, které se tentokrát 
konalo v Potštejně 
21.5-22.5. byla naše kaple přístupná veřejnosti v rámci akce Sejdeme se 
na desítce. Byla to příležitost k rozhovorům s lidmi, kteří naši kapli 
navštívili, někteří z nich pak přišli na sborový den. 
29.5. byl sborový den a konečně jsme mohli slyšet tolikrát odkládanou 
přednášku pana Páleníka o bitvě u Štěrbohol. Kromě našich členů přišla 
i řada zájemců o historii, takže během hodů lásky se spíše diskutovalo o 
bitvě. Ale rozhodně to bylo velmi zajímavé. 
10.6. se konala Noc kostelů. Kromě jiného jsme si připomínali 300. 
výročí založení Herrnhutu. 
6.8-13.8. byl jako již tradičně letní tábor rodičů s dětmi v Drhlenách. 
4.9. jsme s bratrem Müllerem oslavili jeho neuvěřitelné 97 narozeniny. 
V září v naší kapli přespali cyklisté z Německa, kteří se účastnili benefiční 
akce Duathlon – střídali se v běhu a jízdě na kole, aby získali peníze na 
výzkum a léčbu neurologického onemocnění AML. 
Jak jsem již zmiňovala, v Herrnhutu se na jaře slavilo kulaté výročí, na 
jaře se nám nepodařilo návštěvu uskutečnit, pak zase nebyly volné 
termíny v Herrnhutu, takže jsme se tam nakonec vydali až 20.10. a to 
společně se skupinou z Jabloneckého sboru. Na počasí jsme sice moc 
velké štěstí neměli, ale myslím, že to byl moc hezký výlet. 
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4.-5.11. zde proběhla Noc v kostele. Děti z našeho sboru zde ve spacáku 
přespávaly a seznamovaly se s kaplí trochu neformálně. 
12.11. se konal v Železném Brodě konvent Ochranovského seniorátu, 
kde se kromě jiného otevřela otázka o další existenci Ochr. seniorátu 
vzhledem k plánovaným organizačním reformám v ČCE. 
19.11. byl proveden také již tradiční generální úklid kaple, tentokrát 
včetně očištění trámů ve stropě kaple s pomocí zapůjčeného lešení.  
26.11. se zde v kapli konal vánoční jarmark, kde se prodávaly výrobky 
klientů Diakonie a produkty Fair trade, byly zde i dílničky na tvoření 
ozdob z korálků, papíru a výroba adventní věnců. Po skončení jarmarku 
byla rozsvícena adventní hvězda na kapli. 
 
V kapli se za poslední rok konalo 10 loutkových představení, 14 
koncertů včetně těch adventních. 
S podporou těchto akcí nám pomohla dotace od Prahy 10. 
Na 4. adventní neděli (18.12.) byla dopoledne dětská vánoční slavnost, 
bohužel však bylo mnoho dětí nemocných, takže bylo možno zahrát jen 
část. Odpoledne pak již tradiční vánoční prozpěvování. 
24.12. se opět konala štědrovečerní bohoslužba ve 23 hodin. 
 
6.1.2023 nám Chrástecká muzika a pěvecký sbor Moje máma krásně a 
radostně zahráli a zazpívali Rybovu vánoční mši. 
11.2. se zde v kapli konalo neformální setkání presbyterů našich sborů 
a zástupců ČCE – právníka br.Adama Csukáse a br.Martina Balcara. 
Hovořili jsme možnostech, jak můžeme řešit reorganizaci seniorátů 
v ČCE. Kromě pražských se účastnili zástupci jen ze tří sborů - Potštejna, 
z Jablonce a Turnova, ale i tak myslím, že to bylo velmi přínosné. 
Včera zde v kapli proběhl Den misijní provincie na téma Liturgie. 
Dopoledne byla velmi pěkná přednáška sestry Jany Hofmanové, po 
obědě pak byl krátký mimořádný konvent, protože jsme na tom 
minulém zapomněli zvolit zástupce na synod ČCE, a potom jsme 
pokračovali diskusí ve skupinách. 
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Co nás čeká do konce roku: jen ve stručnosti 
25.3. velikonoční jarmark 
22.4. tradiční setkání sester OS, tentokrát v Jablonci 
28.5. Sborový den 
2.6. noc kostelů 
5.-12.8. tábor Drhleny 
2.12. adventní jarmark a rozsvícení hvězdy 
 
A. sborový život: 
  Od září nadále probíhají úterní setkání mezigeneračního klubu 
v úterý dopoledne, v úterý od 18 hodin pak biblické hodiny pro dospělé, 
kde probíráme knihy Samuelovy, ve středu od 16:00 konfirmační cvičení 
a ve čtvrtek od 16:30 biblická hodina pro děti. 
 Nedělní škola se schází během nedělních bohoslužeb a tam 
probíráme Skutky apoštolské. Místo sestry Bruknerové, které přibyly 
povinnosti výpomocné kazatelky, nastoupila mezi katechetky sestra 
Lucie Cílková. 
 Sestra farářka pokračuje v práci kaplanky ve zdejším domově 
důchodců, nyní již ne jako dobrovolník, ale na úvazek, byť miniaturní, a 
je tak nyní v postavení řádného zaměstnance. Nadále jí zůstávají 
povinnosti spojené s členstvím v Seniorátním výboru. 

Naši varhaníci br. Vítek Brukner, Jan Halama, Jiří Kunecký a sestra 
Kamila Jírovcová a sestra Alena Kellerová na housle věrně slouží 
doprovodem při bohoslužbách.  

Protože náš sbor je diasporní a není snadné zde konat pravidelné 
„singstunde“, zkusili jsme v adventu, v době vánoční a postní zkusit 
zpívat příslušné písně v neděli po bohoslužbách. Jen by mohlo být více 
účastníků. 

S našimi seniory, kteří již nemohou přicházet na bohoslužby, se 
snažíme zůstávat v kontaktu – telefonicky, návštěvami, zasíláním 
časopisu, sborových dopisů i tištěných kázání. 
 
B. Hostivař: 
V domě zůstal v horní části sborový archiv, část židlí z Berlína, 
v současné době v přízemí bydlí Ukrajinci, kteří platí nájem. Problémem 
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je zchátralost koupelny a sociálního zařízení, do kterého by bylo třeba 
investovat dost peněz, které nemáme. 
 
C. Malešice 
Jsme v očekávání, zda v letošním roce dostaneme dotace. 
Plánujeme se opět účastnit akcí, které organizuje městská část i místní 
spolky. 
  
A ještě personální údaje: 
 
2.10.2022 byla v Milíčově kapli pokřtěna Josefína Pospíšilová.  
Sestra farářka vykonala dvě svatby mimo sbor. 
Do sboru přistoupila sestra Helena Třešňáková a rodina Jírovcova. 
15.11.2022 odešel do nebeského domova přítel sboru bratr Josef 
Kalous.  
V loňském roce jsme se také rozloučili s bratrem K.E.Langerfeldem 
(3.10.22) a 13.11.22 zemřel br. Abert  Schönleber. Protože se nikdo 
z Prahy nemohl účastnit rozloučení osobně, zaslali jsme kondolenci 
berlínskému sboru. 
 
Jako tradičně bych chtěla jménem svým i jménem staršovstva 
poděkovat sestře kazatelce, její rodině i všem, kteří pracují ve sboru, 
a nebo nám pomáhají v dalších aktivitách. 
 
V Praze 5.3.2023                                                                     Eva Kejřová 
 
Seniorátní akce: 
22.4. sejití sester v Jablonci začátek 9:30 
 
Sborový diář na další období: 
25.března Velikonoční jarmark 
3.-7. dubna Velikonoční týden   
7.dubna Velký pátek 
9. dubna Velikonoční hod Boží 
10. dubna Velikonoční pondělí 
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20. dubna od 10hod – loutkové představení pro děti „Světlušky a 
světluškové“ 
20.dubna od 19hod – koncert „April weather“ 
 
Sborové aktivity v roce: 
28.květen Sborový den 
2.června Noc kostelů 
5.-12. srpen tábor rodičů s dětmi. 
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Zpráva o hospodaření sboru v roce 2022 
 
 

A. Sborové příjmy  927 651,- (- 165 408,-) 
a. Salár  206 860,-  (-    37 150,-) 
b. Sbírky 79 634,- (+   30 114,-) 
c. Dary účelové i neúčelové 197 723,- (- 470 891,-) 
d. Ostatní příjmy  294 334,- (+203 419,-) 
e. Nájem 149 100,- (+149 100,-) 

 
B. Sborové výdaje 857 217,- (+ 254 804,-) 

a. Personální fond 44 888,- (- 140 277,-) 
b. Energie 139 827,- (+   57 367,-) 
c. Repartice celkem 27 500,- (+     1 000,-) 
d. Ostatní náklady 645 002,- (+ 336 714,-) 

 
C. Výsledek hospodaření 70 434,- (- 420 212,-) 

 
D. Splátka dluhu 280 000,-  

a. Vlastní zdroje 280 000,- 
 

 
 
Stav financí k 31. 12. 2022 

a. Pokladna 8 277 Kč 
b. Běžný účet 205 374,59 Kč 
c. Spořící účet 29 005,76 Kč 

 
Umořování dluhů 

b. Původní dluhy celkem 4 135 000,- 
c. Splaceno             2 755 250,- (+ 280 000,-) 
d. Zbývá splatit 1 379 750,- 
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